
Zápis z 18. členské  

schůze (sletu) ALMŠ  

1. 8. 2015,  

MŠ Semínko, Praha 

 
Přítomni:  
Za ALMŠ: Tereza Valkounová, Johana Passerin, Magdalena 
Kapuciánová, Magda Kvítková, Martina Dvořáková, Ivana Cviková 
 
Zástupci školek:  
Ivana Cviková - Bezinka, 
Tomáš Frieb - DLK V mechu a kapradí, 
Magdaléna Kapuciánová - MŠ Semínko, 
Martina Březinová - o.s. Lesmír, 
Lucie Ištvánková - Na Pasece, 
Lucie Punčochářová - LMŠ Permoník, 
Martina Turečková - LŠ Za humny,  
Dominika Novotná - Rádi spolu, z.s., 
Klára Ludvichová - Lesní klub Sojka Kladno, 
Hana Gazdová - Hvozdík, 
Kateřina Kůsová - Tři údolí a 333 údolí, 
Marek Boček - Frank Bold Kids z. s. (Lesní školka Sýkorka), 
Barbora Kompanová - EnviKlub HURÁ VEN z. s., 
Hana Císařová - Sedmikvítek, 
Monika Matoušková, Veronika Burešová - Plamínek Těptín, 
Johana Passerin - Hvězdy v lese, 
Jana Kynclová - LMŠ Slunečné údolí, 
Sandra Černá - Studánka, Beroun, 
Petra Kubíková, Patricie Vela Marin - Stroměček, 
Petr Openský - Na dvorečku (Jeden strom o.s.), 
Stanislava Nováková - Hájenka, 
Petroš jakub - DLK Šiška, 
Jaromír Košťálek, Heda Košťálková, Vladimír Plocek - Mohykáně, 
Zdeňka Kučerová - Skřítci z borovic, 
Marie Peroutková - Berounka 
 
 
PROGRAM 
1. Legislativní vývoj 
1.1 Výsledky dotazníkového šetření 
1.2 Zákon o dětských skupinách 
1.3 Povinná předškolní docházka 
1.4 Lesnický zákon  
2. Dotaze OPŽP 
3. Změna stanov ALMŠ 
4. Přijetí nových členů 



4.2 Způsob vypořádání námitky proti přijetí nového člena 
5. Uvedení Ivany Cvikové do role místopředsedkyně za Moravu 
6. Vzájemné návštěvy školek 
7. Pozvánky na akce 
8. Příští slet 
 
 
 
1. Legislativní vývoj  
1.1 Výsledky dotazníkového šetření  
ALMŠ provedla dotazníkové šetření u členských školek, zaměřený na zjišťování údajů 
ohledně vstupu do rejstříku MŠMT.  
Výsledky šetření: 2150 dětí ve školách ALMŠ, ve školním roce 2015/16 to bude kolem 
2800 dětí celkem. 
Téměř v 60% je aspoň jeden pracovník s kvalifikací pro předškolní pedagogiku, nebo 
studují. 
Kolem 65% školek si přeje směřovat do rejstříku MŠMT, 29% za předpokladu, že 
budou podmínky vhodné pro jejich provoz, pouze 4 školky si vstup nepřejí. 
85% má ŠVP a fungují podle něj. 
Stravování – více než polovina školek dováží jídlo ze stravovacího zařízení, což je 
doporučení od MŠMT. Další řeší jídlo vlastními termoskami dětí. Jedna lesní školka 
ošetřuje dovážení vlastní stravy čestným prohlášením rodičů. 
Vaření v rámci vzdělávacího programu je OK. 
Toalety: kompostovací-separační toaleta nebo splachovací záchod (dokument o 
provozu kompostovacího záchodu naleznete v příloze tohoto zápisu). 
 
Odpolední odpočinek dětí – podmínka vstupu do rejstříku při celodenním provozu je 
zajištění odpoledního odpočinku v dobře větraném prostoru. 
Postup při onemocnění dítěte – nutno zanést do provozního řádu 
Očkování – 19 % školek sleduje stav proočkovanosti. Nyní se zákon o ochraně 
veřejného zdraví vrátil ze Senátu v celkem příznivě upravené podobě. Na příští slet je 
plánován seminář na toto téma, po schválení zákona budou připraveny vzorové 
dokumenty (podle podoby v jaké bude zákon schválen) 
Ohlašovací povinnost – pokud školka odebírá stravu od dodavatele, stává se výdejnou 
a je třeba ohlásit se na hygieně. 
Nouzové zázemí – jak je zajištěn program v mimořádné situaci je potřeba písemně 
ukotvit např. v provozním řádu. 
(Výsledky celého dotazníkového šetření naleznete v příloze tohoto zápisu.) 
 
1.2 Zákon o dětských skupinách 
Novela zákona o dětských skupinách prošla ve zrevidované formě tak, že neexistuje 
povinná registrace.  Pokud nejste dětskou skupinou ve smyslu zákona (tzn. aktivně jste 
se jako dětská skupina neregistrovali u MPSV), nesmíte se takto nazývat a nelze 
využívat odečitatelnou položku ze základu daně.  
 
 
 
1.3 Povinná předškolní docházka 
Uzákonění povinné předškolní docházky od 5 let  je vládním návrhem, je tedy silně 
podporováno jeho přijetí. Děti od 5 let by pak nemohly chodit do školek mimo rejstřík 



MŠMT. ALMŠ to vnímá jako nepřípustný zásah do života dětí, které navštěvují jiná 
zařízení a bude se spolu se svými aliančními partnery situaci změnit. V návaznosti na 
slib MŠMT, že lesní MŠ v rejstříku budou do roka, což se nestalo, lze argumentovat, že 
povinná předškolní docházka vytrhne z lesních školek stovky dětí. Proti novému návrhu 
se staví i odborná veřejnost (např. doc. Eva Opravilová, a další zástupci pedagogických 
fakult). 
 
1.4 Lesnický zákon  
V případě problému s pozemkem je možností dočasné vynětí pozemku z funkce lesa 
se souhlasem vlastníka. Toto je nutné, pokud zázemí splňuje funkci stavby. Co 
stavební úřad, to stanovisko. Např. jurta ve stavebním zákoně vůbec uvedena není. 
Měli bychom jednotně prohlašovat, že stavba jurta ani maringotka není, jelikož 
nemohou dostat číslo popisné. 
 
2. Dotaze OPŽP 
V případě, že díky administrativním průtahům nemůžete realizovat jurtu z projektu 
OPŽP, je nutné požádat o prodloužení lhůty k doložení dokumentace. Je zapotřebí 
vyřešit nejasný postoj úřadů k stavbě /nestavbě našich zázemí. 
ŽÁDÁME ŽADATELE, KTERÝCH SE PROBLÉM SE STAVEBNÍ DOKUMENTACÍ 
TÝKÁ, ABY OBRATEM KONTAKTOVALI MAGDU KVÍTKOVOU 
(magda.kvitkova@lesnims.cz), KTERÁ SE POKUSÍ VYJEDNÁVÁ ŘEŠENÍ S 
DOTČENÝMI ÚŘADY. 
 
3. Změna stanov ALMŠ 
Již dlouho se probírají nové stanovy, jak určuje povinnost transformace občanského 
sektoru. Viz předchozí zápisy říjen 2014, únor a duben 2015, kde byly již tyto návrhy 
diskutovány. 
 
Druhy členství (hledáme vhodné názvy): 

1. ?? základní člen  
2. ?? profi člen - splňující standardy kvality  
3. čestný člen 

Práva a povinnosti navržených typů členů: 
člen splňující standardy – nižší členský příspěvek, hlasovací právo, vyšší priorita na 
webu (zobrazí se nejdříve ti s certifikátem, newsletter častěji) 
člen bez certifikátu – vyšší členský příspěvek, bez hlasovacího práva, pro přihlášení do 
ALMŠ nutnost doporučení od stávajícího (profi?) člena v nejbližším okolí 
čestný člen - je schvalován členskou schůzí, neplatí členské příspěvky, nemá hlasovací 
právo 
 
z diskuse vyplynulo toto: 
doporučená lhůta 2 let na splnění standardů (nováček=základní člen), pak školka buď 
bude “profi” členem, nebo zůstává mezi základními členy. Pojem čekatel se zruší. 
Výše členských příspěvků nebude součástí stanov, určovat ji bude Rada. 
Návrh: certifikovaní členové 1000 Kč/rok základní členové třeba 3000Kč/rok 
Z diskuse vyplynulo, že 3000Kč je pro některé školky příliš moc. 
Obava z podmínek standardů kvality 

- výzva k jejich revizi (podněty mohou členové zasílat na 
ivana.cvikova@lesnims.cz) 

mailto:magda.kvitkova@lesnims.cz


- výzva členům, aby zasílali studijní programy, které považují za dostatečné 
pro práci pedagoga v lesní MŠ (název programu a krátký popis obsahu 
studia) - tyto programy doplní stávající položku standardu:  

- Vzdělávání pedagogů „minimálně jeden člen týmu má ukončené či 
probíhající vzdělání dle platné legislativy, NEBO ukončil či je frekventantem 
akreditovaného vzdělávacího kurzu pro pedagogy, který organizuje ALMŠ.“ 

- cílem této položky ve standardech je zajištění odborné záštity vzdělávacího 
programu školky, může se jednat i o externí spolupráci, pokud je funkční.  

 
Rozhodování orgánů ALMŠ (v nových stanovách) 

1. ohlášení diskuze na nejbližší členské schůzi (možnost vyjasnit otázku, 
sepsání argumentů do zápisu) 

2. hlasování po sletu emailem (per rollam) 
3. v případě, že nebude dostatek hlasujících v kroku 2, rozhoduje o otázce 

Rada 

 
4. Přijetí nových členů 
4.1 Za nové členy Asociace byli přijati:  

Leso/parkový klub Živé děti, 
Lesní klub Mohykáně, 
DLK Petrklíč,  
Senohraby nejen sobě, 
Lesní školka Nad Klenicí (Přírodu dětem, o.s.) 

 
4.2 Způsob vypořádání námitky proti přijetí nového člena 
Diskutované varinaty:  

a. Rada  
b. Skupina pro kvalitu 
c. Členská schůze  

Z diskuse:  
- rozhodnout shora (vyhnout se konkurenčnímu boji) 
- zájem členů o informaci, v čem školka pochybila pro ponaučení se 
- rada je volený orgán, to je výhoda 
- rada i skupina pro kvalitu - společné projednání 
- konsensus, ne hlasování 
- podnět se nemusí týkat jen kvality 
- riziko, že se orgány nesejdou 
- efektivněji to zvládnou ve skupině pro kvalitu - je víc v obraze, co se děje ve 

školkách 
 
Závěr:  
Námitkami se bude zabývat Rada a Skupina pro kvalitu. Členové těchto orgánů budou 
seznámeni s námitkami proti přijetí člena a bude navržen termín setkání + 
telekonference. 
Poté bude dotčená školka kontaktována s návrhem dalšího postupu. 
 
5. Uvedení Ivany Cvikové do role místopředsedkyně za Moravu 
Martina Turečková, odcházející z tohoto postu, rekapituluje svoje působení. „Jako 
potulná lektorka time managemetu nemohu kázat vodu a pít víno.“ Uvědomila si, že 
v tuto chvíli je časově vytížena a nemohla by udržet věci v rovnováze (práce ve školce, 



rodina, v projektu ALMŠ Učíme řemesla – školka blízká přírodě, působení v obci 
Ivančice, kde se angažuje). 
 
Ivana Cviková, působící v LMŠ Bezinka, Palkovice. Členy jsou tři roky a ráda by vrátila 
ALMŠ to, co dostali při zakládání školky. Ráda by podporovala nové členy, cítí se být 
praktikem. Vybudovala fungující školku s vyřešenými legislativními záležitostmi. Zve do 
Bezinky na návštěvu, zejména začínající školky. 
 
6. Vzájemné návštěvy školek 
Podporujeme vás ve vzájemných návštěvách, domlouvejte se sami, je to jeden z 
„povinných bodů standardů“.  
Diskuse o tom, zda má být zpoplatněná nebo ne a co má být jejím obsahem - tato 
otázka je čistě v kompetenci školek. 

 
7. Pozvánky na akce: 
Přednáška Helle Heckmann, světově proslulé pedagožky a zakladatelky waldorfské 
školky Nokken v Kodani, která nyní přednáší po celém světě. Pět zlatých pravidel 
výchovy aneb co děti opravdu potřebují.  
Místo konání:  školka Lesmír, Horova ul., Liberec 1. 
Termín: 26. srpna 2015, od 17:00 do 19:00 hod 
Více info a přihlášky zde. 
 
V. Konference vzdělávání pro udržitelný rozvoj zaměřena na téma udržitelného rozvoje 
pedagogů samotných a na otázky: Jak být připraveným učitelem? Jak zacházet sám se 
sebou, abych tuto práci mohl dělat dlouhodobě a udržitelně? 
Hlavní přednášející, dánská pedagožka Helle Heckmann, je odbornice na toto téma.  
Místo konání: Uměleckoprůmyslové muzeum -Moravská galerie, Husova 14, Brno. 
Termín: pátek 28. srpna 2015, od 9:00 do 17:00 hod. 
Účast na konferenci je díky grantové podpoře zdarma, počet míst je omezen!  Více info 
zde.  
 
PŘÍRODOVĚDNÉ EXPEDICE 
Poslední entomologické expedice v Olomouckém kraji je naplánována na 5. září. 
Za posledním dobrodružstvím v Plzeňském kraji - zoologie - se vydáme 12. září na 
Šumavu. 
Letní mykologická expedice nás čeká v Jihomoravském, Středočeském a Libereckém 
kraji. 
Termíny budou upřesněny. Veškeré info k expedicím naleznete na webu. 
 
8. Příští slet 
 
Příští slet Asociace lesních MŠ se koná 3.10.2015 v Ćeských Budějovicích. 
 
9. Přílohy: 

 Provoz kompostovacího separačního záchodu 
Výsledky dotazníkového šetření ALMŠ 
Osvobození vzdělávací činnosti od DPH (Toto téma přišlo až po sletu přijde 
nám však důležité a proto přikládáme jako přílohu) 

 
 

http://lesnims.cz/268-helle-heckmann-v-liberci-pet-zlatych-pravidel-aneb-co-deti-opravdu-potrebuji
http://lesnims.cz/288-v-konference-vzdelavani-pro-udrzitelny-rozvoj
http://lesnims.cz/cely-rok-prirodovedne-expedice-blizko-vasi-skolce


 
 

 
 

Asociace lesních mateřských škol se sídlem Šlikova 47, 169 00 Praha 6, IČ: 22907122 

  www.lesnims.cz   


